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سخنگوی دولت با  اشاره به وضعیت بازار ارز، با اعتراف ضمنی 
نسبت به عدم دریافت های ارز نفتی، اعلام کرد بانک مرکزی برای 

تهیه ارز مشکل دارد. 
وضعیت بازار ارز طی نزدیک به سه ماه اخیر، به گونه ای بود که شاهد 
شکسته شدن رکوردهای قبلی و افزایش های قابل توجهی بودیم. به طوری که 
قیمت دلار از سه هزار و 903 تومان در ابتدای مهر ماه به چهار هزار و 201 

تومان در پایان هفته گذشته رسید. 
به عبارت دیگر، در کمتر از ســه ماه اخیر؛ قیمت دلار جدای از اینکه 
رکورد هایی را در کانال چهار هزار و 200 تومان شکست، افزایشی در حدود 
300 تومان را هم تجربه کرد، افزایشی که برخی صرافان در چند روز اخیر 
آن را بــه دلیل کمبود ارز عنوان می کردند. با تمام این اوصاف، محمدباقر 
نوبخت، سخنگوی دولت و رئیس  سازمان برنامه و بودجه که عصر پنجشنبه 
در گردهمایی دانشجویان و جوانان حزب اعتدال و توسعه حاضر شده بود 
بر این کمبود ارز صحه گذاشت. به گزارش خبرگزاری ایسنا، وی با تاکید 
بر اینکه باید قیمت ارز کنترل شــود و برای ایــن کار دولت باید در بازار 
مداخله کند، اظهار کرد: برای اینکه بتوانیم تقاضای بازار را متعادل کنیم 
باید ارز تزریق کنیم ولی متاســفانه بانک مرکزی اگر ارز بیشتری داشت 

قطعا ورود می کرد.
سخنگوی دولت ادامه داد: در بازار ما دلار زیاد است ولی برای کنترل 
نرخ آن باید بانک مرکزی ورود کند که متاسفانه برای تهیه ارز مشکل دارد.

اذعان این مقام مســئول در دولت حســن روحانی به کمبود ارز بانک 
مرکزی نشــان می دهد درآمدهای نفتی )که دولــت مدعی افزایش قابل 
توجه صادرات نفت هست( آنچنان که باید به بانک مرکزی نمی رسد وگرنه 
با توجه به مناسب بودن درآمدهای نفتی، چرا باید مشکل عرضه ارز به این 

شکل وجود داشته باشد؟ 
جالب اینجاست که نوبخت در سخنان خود که به نوعی در تعارض با 
گفته قبلی اش هست، گفت: برخی می گویند برجام هیچ دستاوردی نداشته 
ولی من به عنوان رئیس  ســازمان مدیریت می گویم حداقل گشایشی که 
داشته این بود که فروش نفت ما از حدود یک میلیون بشکه به دو میلیون 
و ۴10 هزار بشکه رسید که توانستیم با پول آن هزینه های جاری دولت و 
حقوق کارمندان را پرداخت کنیم. اگر وضعیت فروش نفت ما خوب بوده و 
توانستیم این فروش را بیش از دو برابر کنیم، چرا باید مشکل ارزی بانک 
مرکزی تا این حد نمایان شــود که در فاصله کمتر از سه ماه، قیمت دلار 

300 تومان افزایش بیابد؟ 

اعتراف ضمنی سخنگوی دولت
 به عدم دریافت ارزهای نفتی

سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران در واکنش 
به خبر »تولید مشترک خودرو با فرانسه هرگز محقق 
نشــده است« که در تاریخ 96/9/18 در صفحه چهار 
روزنامه کیهان به چاپ رسیده بود، واکنش نشان داد.
در این توضیحات آمده اســت: لازم به ذکر است 
تفاوت عمــده قراردادهای اخیر صنعــت خودرو، با 
شرکت های معتبر بین المللی )فرانسوی، آلمانی و...( 
مربوط اســت به سرمایه گذاری مستقیم شرکت های 
خارجی و مشــارکت  با شــرکت های خودروســاز و 
قطعه ساز داخلی، لذا مقایسه فنی، اقتصادی و حتی 
برنامه زمانبندی اجرای این گونه طرح ها با قراردادهای 
ســال های قبل که عمدتا صرفا قرارداد لیسانس بوده 

است، چندان معتبر و صحیح به نظر نمی رسد.
در قراردادهای اخیر علاوه بر سرمایه گذاری شریک 
خارجی آن هم به میزان 50 درصد و حتی بیشتر در 
احداث خطــوط جدید و ارتقا خطوط موجود ولی با 

ظرفیت های پایین، مقرر اســت، حجم ساخت داخل 
و پیش بینی هــای لازم برای صــادرات محور بودن 

محصولات در اولویت باشد.
علی ایحال در رابطه با تاخیرهای به وجود آمده در 
قراردادهای مشــارکت اخیر در صنعت خودرو چه با 
شرکت های بزرگ و چه با شرکت هایی که به طور کامل 
خصوصی می باشــند تحت کنترل بوده و برنامه های 

جبرانی برای آن تهیه و یا در دست تهیه می باشد.
محصولات تولیدی مشــارکت ایران خودرو و پژو 
وارد بازار شده و انشاءالله با تلاش بیشتری سعی خواهد 
شد که تعهدات مردم با فاصله زمانی تولید انجام شود 
و یا در مورد قرارداد سیتروئن با سایپا، کار طبق روال 
در حال انجام هست و امیدواریم که اواسط نیمه اول 

سال آینده محصولات تولیدی به بازار عرضه گردد.
خوشــبختانه اقدامات انجام شده نویدبخش 
امیدواری و رضایتمندی بیشــتر مردم انشاءالله 

خواهد بود.
کیهان: 

در جوابیه ارسال شــده چند نکته وجود 
دارد؛ یکــی اینکه در این توضیحات نوشــته 
شده: »برنامه زمان بندی اجرای اینگونه طرح ها 
با قراردادهای قبل که عمدتــا صرفا قرارداد 
لیسانس بوده است، چندان معتبر و صحیح به 

نظر نمی رسد.«
این ادعا در شــرایطی مطرح شده که تمام 
زمان بندی های  درباره  ارائه شــده  تاریخ های 
مربوط مواردی مثل اجرایی شــدن پروژه های 
مشترک، از سوی مسئولان وزارت صنعت و یا 

مقامات فرانسوی بیان شده بود.
لذا توضیح ســازمان گسترش درخصوص 
مسئولان  به  عملا  زمان بندی ها،  نبودن  معتبر 
مربوطه  برمی گردد نه گزارشی که در روزنامه 

کیهان چاپ شده است.
این توضیحات  نکته جالبی در  اینکه،  دوم 
بیان شده مبنی بر اینکه: »تاخیرهای به وجود 
آمده... تحت کنترل بوده و برنامه های جبرانی 
برای آن تهیه و یا در دســت تهیه می باشد.« 
به عبارت دیگر؛ سازمان گسترش با این حرف 
برگفته های گزارش چاپ شده در کیهان صحه 
گذاشته است، چرا که سخن اصلی گزارش مذکور 
نیز، وجود تأخیر در اجرایی شدن این قراردادها 
بوده که این موضوع در توضیحات این سازمان 
تأیید شده اســت!! سومین نکته ای که در این 
زمینه باید مورد توجه قرار بگیرد، این است که 
ظاهرا روابط عمومی این سازمان توجهی به منابع 
خبری گزارش نداشته است، چرا که در ابتدای 
گزارش چاپ شــده در کیهان به انتشار آن در 

خبرگزاری فارس هم اشاره شده بود.

رئیس سازمان خصوصی سازی اذعان کرد در مدیریت پرداخت 
سود سهام عدالت به مشمولین دچار ضعف و ناتوانی هستیم.

به گزارش خبرگزاری تسنیم،  میرعلی اشرف پوری حسینی، در مصاحبه 
با رادیو در خصوص ســهام عدالت و چالش های پیش روی آن در مســیر 
واگذاری ها با اذعان به اینکه 10 سال است این طرح تمام شده و تکلیف مردم 
و شــرکت ها مشخص گردیده است تصریح کرد: در حال حاضر ۴9 شرکت 

داریم که بخشی از سهام آنها به مشمولین سهام عدالت تعلق یافته است.
وی اضافه کرد: در بین این ۴9 شرکت بعضا شرکتی وجود دارد که 
1 درصد از ســهام آن متعلق به مشمولین و در برخی دیگر از شرکت ها نیز 

80 درصد سهام متعلق به مردم تشخیص داده شده است.
معاون وزیر اقتصاد خاطر نشان کرد: در حال حاضر چالش اصلی ما در 
این راستا رسیدن به جواب این پرسش است که چطور می توان 70 درصد 
سهام یک شرکت را توسط ۴9 میلیون نفر مدیریت کرد؟ و اینکه آیا می توان 

مجمع عمومی برای آن برپا نمود بطوریکه در آن اعمال رای شود؟
وی تصریح کرد: متاســفانه در کشور ما زیرساخت های چنین عملیاتی 
وجود نداشــته و طراحی نیز نشده است ضمن اینکه تعداد شرکت هایی که 
ســهام غیرمدیریتی آنها)کمتر از 17 درصد( به مردم داده شــده کم و در 
مقابل تعداد شــرکت هایی که سهام عدالت به آنها بطور مدیریتی و کنترلی 

تعلق گرفته زیاد است.
پوری حســینی با تاکید بر اینکه ساز و کاری به منظور اعمال مدیریت 
مستقیم مردم طراحی نشده اذعان کرد: به لحاظ فیزیکی و الکترونیکی تحقق 
چنین امری برای ما مقدور نیست اما هدف بزرگی که تا به امروز پیگیر آن 

بوده ایم واریز سود سهام به حساب تک تک مشمولین بوده است.
ریاست سازمان خصوصی سازی کشور در ادامه اظهار داشت: در خصوص 
چگونگی واگذاری مدیریت ســهام عدالت به اقشار مردم از ابتدا طرح وجود 
یک واســط در این میان مطرح بود و به عبارت دیگر خواهان آن بودیم که 
۴9 شرکت فعلی را در شرکتی واسط قرار داده و سود سهام را بطور مساوی 
بین آنها تقسیم کنیم اما اینکه وجهه شرکت واسط چگونه باید باشد از دیرباز 

محل مناقشه بوده است.
وی تصریح کرد: تا به امروز راهکاری بدون نقص در خصوص شــرکت 
واســط ارائه نشده البته 2 ســال قبل گزارش پیش نویسی را خدمت هیئت 
دولت تقدیم کردیم که بعد از بررسی های مفصل در هیئت وزیران به تصویب 

رسید ولی کماکان به قانون تبدیل نشده است.
معاون وزیر اقتصاد در پایان سخنان خود با اذعان به اینکه در مدیریت 
پرداخت ســود سهام عدالت به مشمولین آن دچار ضعف و ناتوانی هستیم 
اضافه کرد: تعلق ســود ســهام به مشمولین قطعی است ولی ما همچنان با 
مصوبه سال 1389 هیئت وزیران)مبنی بر اینکه دستگاه های اجرایی اعمال 
مدیریت کنند( پیش می رویم و اعتقاد داریم راه خوبی نیست ولی ناچار به 
ادامه  آن هســتیم چرا که در این راســتا تاکنون راه بهتری را نتوانسته ایم 

جایگزین کنیم.

موج انتقادات کارشناس از بودجه 97 به حدی فراگیر شد که 
فرشاد مومنی )اقتصاددان اصلاح طلب( هم درخصوص آن اعلام 

کرد این بودجه بحران معیشت مردم را تشدید می کند. 
لایحه بودجه سال 97 به قدری مخالفت کارشناسان را برانگیخته که 
حتی برخی از کســانی که با دولت روحانی هم جهت و همســو محسوب 
می شــدند هم زبان به انتقاد از آن گشوده اند؛ در برجسته ترین مورد این 
انتقادات، فرشاد مومنی، اقتصاددان اصلاح طلب در واکنش به این بودجه 

اعلام کرده این دولت هم همان راه دولت قبلی را می رود. 
براســاس گزارش خبرگزاری ایسنا، وی بیان کرد: این دولت همواره 
به درســتی دولت قبل را نقد می کرد که در دوره  وفور درآمد نفتی تورم 
هزینه های دولت عموما خصلت توزیع رانت داشته است و نسبت اندکی با 
مصالح توسعه ملی دارد ولی این دولت هم بازنگری اساسی در هزینه های 
غیر ضروری مبتنی بر رانت انجام نداده و در عوض کالاهایی را که اختیار 

دارد گران می کند.
به گفته این اقتصاددان، باید به دولت و مجلس هشدار داد که در کنار 
همه آفت هایی که سیاســت های تورم زا برای اقتصاد ایران دارد، از بودجه 
مشخص است که سیاست گذاری بودجه ای فریب غیرمولدها را خورده است 
و سیاست های تورم زا چه از طریق قیمت ارز و بنزین و غیره که به قصد رفع 
بحران از غیرمولدهاست به بهای تشدید بحران معیشت مردم تمام می شود.

این انتقادات که بیم تورم زا بودن و تشــدید بحران معیشــتی مردم 
را پررنگ تر می کند، تمام آنچه که محور انتقادات به بودجه ســال آینده 

می باشد، نیست. 
مواردی مثل عوارض خروج از کشــور نیز از جمله انتقاد برانگیزترین 
موضوعات بودجه است که یک عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران 
در واکنش به این موضوع گفت: افزایش عوارض خروج از کشــور تاثیرات 

بدی در سفرها خواهد گذاشت. 
حمیدرضــا صالحی ادامه داد: ۴۴0 هزار تومان برای عوارض خروج از 
کشور عدد بالایی است و آثار منفی دیگری هم بر اقتصاد خواهد داشت. 
یک خانواده چهار نفره اگر بخواهد سفر برود باید یک میلیون و 600 هزار 
تومان برای خروج از کشور هزینه کند. امروز کمتر کشوری در دنیا وجود 
دارد که عوارض خروج بگیرد، چون کشــورها به دنبال تســهیل در سفر 

هستند چون درآمدهای غیر مستقیم کسب می شود. 
هرچند عوارض ۴۴0 هزار تومانی برای بار نخست خروج از کشور گرفته 
نمی شود؛ ولی افزایش غیر منطقی این نرخ در بودجه سال آینده یکی از 

عجایب این بودجه محسوب می شود. 
درآمد دولت از گران کردن حامل های انرژی

 به 110 هزار میلیارد تومان می رسد
با اتمام زمان انتخابات و راحت شدن خیال مسئولین از رای آوردنشان، 
دولتی ها انگار بدون هیچ نگرانی ای فشارهای خود را بر زندگی مردم افزایش 
می دهند؛ حــذف 30 میلیون نفر از یارانه بگیران در کنار افزایش قیمت 
حامل های انرژی یکی از مهم ترین محورهایی است که مستقیما معیشت 
مردم را هدف قرار داده است. در همین زمینه، حسینعلی حاجی دلیگانی، 
نماینده مجلس شورای اسلامی که در رادیو اقتصاد سخن می گفت با  اشاره 
بــه اینکه دولت در مرحلــه اول افزایش قیمت حامل های انرژی از جمله 
آب، بــرق، گاز، نفت گاز و بنزین بیش از 38 هزار میلیارد تومان منابع به 
دست آورد، اظهار داشت: در مرحله دوم افزایش قیمت  حامل های انرژی 
مابه التفاوت منابع دولت به 80 هزار میلیارد تومان رســید.وی با اشاره به 
اینکه پیشــنهاد افزایش قیمت ها طبق لایحه بودجه سال 97 کل کشور 
موجب می شود که منابع دولت از محل اجرای هدفمند سازی یارانه ها به 
بیش از 110 هزار میلیارد تومان برســد، گفت: معتقدیم باید بخشــی از 
آن بین مردم بازتوزیع شود.این نماینده مجلس در عین حال تأکید کرد 
که منابع حاصل شده از هدفمندی یارانه ها توسط مردم مدیریت شده و 
خودشان درباره سرنوشت این منابع تصمیم بگیرند. بنابراین ما نمی توانیم 

در رابطه با این منابع قیم مردم باشیم.
دست ودلبازی دولت برای ریخت و پاش هایش تمامی ندارد

پس از انتشــار اخبــاری مبنی بر ریخت وپاش هــای دولت در مرکز 
بررسی های استراتژیک )که قرار است در سال آینده 30 نشست و همایش 
برگزار کند که میانگین اعتبار هر یک از این نشست ها 113 میلیون تومان 
است!( یا معاونت امور زنان )که در سال آینده مجموعاً 50 گزارش تحلیل 
آماری تهیه خواهد شد که هر کدام ۴0 میلیون تومان هزینه خواهد داشت!( 
نوبت به موارد دیگری رسیده تا شکی در سنگ تمام گذاشتن دولت برای 

ریخت و پاش هایش باقی نماند!! 
به طوری که بر اساس لایحه بودجه سال آینده، درباره اعتبار دفتر معاون 
اول رئیس جمهور در حوزه سیاستگذاری عمومی کشور، مقرر شده که سال 
آینده 150 پروژه در زمینه خدمات مشاوره، مطالعه و ارزیابی انجام شود و 
مجموع بودجه لازم برای این پروژه ها 10 میلیارد تومان اعلام شده است.

به گزارش مشــرق، دولت برای هر یک از پروژه های مشاوره، مطالعه 
و ارزیابــی مدنظر دفتر معاون اول رئیس جمهــور به طور میانگین 66/6 
میلیون تومان بودجه در نظر گرفته اســت.همچنین برای اجرای برنامه 
راهبری سیاست عمومی کشور و فراهم کردن زمینه انجام وظایف دولت، 
در لایحه بودجه ســال آینده مقرر شــده معادل هزارو 200 نفر به طور 
قراردادی در نهاد ریاســت جمهوری به کار گرفته شــوند که دستمزد هر 
یک از آنان 63/8 میلیون تومان اعلام شــده که میانگین ماهانه آن پنج 
میلیون و 300 هزار تومان خواهند شــد که نسبت به میانگین دریافتی 

کارمندان، قابل توجه است.
در همین راستا، نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با بیان 
اینکه بیش از 80 درصد از بودجه کشور، بودجه شرکت های دولتی، بانک ها 
و موسسات انتفاعی وابسته به دولت است، گفت: این مسئله برخلاف قانون 
خصوصی سازی و کم کردن بودجه شرکت های دولتی است که باید از 60 
درصــد به ۴0 درصد کاهش می یافت.به گزارش خبرگزاری فارس، هادی 
قوامی با  اشاره به اینکه بودجه شرکت های دولتی در حال حاضر از مرز 80 
درصد نیز گذشته است، ادامه داد: 90 درصد از 20 درصد بودجه عمومی 
دولت هزینه جاری اســت و بودجه  عمرانی در آن تقریبا وجود ندارد که 

این مسئله را می توان از آسیب های بودجه دانست.

عضو کمیسیون عمران مجلس:

بازار مسکن باید از سیاسی  کاری خارج شود 
بازار  گفت:  عمران مجلس  کمیسیون  عضو 
مسکن دچار آشفتگی شــده و برای رفع این 

معضل باید از سیاسی کاری خارج شود. 
محمد دامادی در گفت و گو با باشــگاه خبرنگاران 
جوان، با بیان اینکه باید تمامی بافت های فرسوده در 
کشور اصلاح شــود، اظهار کرد: بسیاری از سازه های 
ســاختمان و اماکن عمومی کشــور فرسوده است و 
می تواند آثار بسیاری مخربی در مواقع اضطراری برجای 
بگذارد. دولت باید برای بهبود این وضعیت یک بسته 
حمایتی شامل ایده های مختلف ارائه دهد، تا  اشکالات 

اساسی در این حوزه برطرف شود.
وی با تاکید بر اینکه ایجاد یک  قانون جامع و کامل 
و نیز ارائه سیاست های دقیق می تواند زمینه ساز بهبود 
وضعیت مســکن در این بخش باشد یادآور شد: بازار 
مسکن و ساخت و ساز ها دچار آشفتگی شده و برای 
رفع این معضل باید از سیاســی کاری خارج شود، در 
نتیجه با بهبود یافتن وضعیت اقتصادی کشور می توان، 

بخشی از مشکلات این حوزه را مرتفع ساخت.
در همین حال، حســین سروش، کارشناس بازار 
مسکن درخصوص علل و دلایل کاهش و تنزل فاحش 
و محسوس ضریب تولید مسکن در کشور اظهار  کرد: 

یکی از دلایل کلی و اصلی این عارضه به کاهش قدرت 
خرید مردم برمی گردد که به تبع همین موضوع باعث 
شــده بسیاری از اقشــار مردم، توان خرید مسکن را 

نداشته باشند.
وی افــزود: البته افزایش افسارگســیخته قیمت 
مسکن در ســال های گذشته، روند معقول و منطقی 
نبود، اما در شــرایطی که آفت رکود به جان اقتصاد 

کشور می افتد طبیعتا ســطح درآمدی خانوار ها نیز 
کاهش می یابد و در چنین فضا و بستری، اساسا پول و 
نقدینگی لازم برای خرید مسکن وجود نخواهد داشت.

این کارشناس مسکن گفت: آنچنان که اخبار منتشر 
شده در رسانه ها نشان می دهد، هم اکنون، دو میلیون 
و 500 هزار واحد مسکونیِ خالی در کشور وجود دارد 
که بعضا در این میان برخی از آنها لوکس و  اشــرافی 

به شــمار می رود و به تبع بســیاری از اقشار جامعه، 
علی الخصوص اقشار و گروه های کم درآمد و دهک های 

پایین جامعه، قادر به خرید آن نیستند.
چندی پیــش، علی قائدی، معاون دفتر اقتصاد و 
مسکن وزارت راه و شهرسازی در گفت و گو با رسانه ها، با 
 اشاره به گزارش اخیر بانک مرکزی در ارتباط با کاهش 
تولید مســکن در طول سال های گذشته  اظهار کرد: 
از سال 1392، روند سرمایه گذاری در عرصه مسکن 
و تعدد تولید، ســاخت و احداث واحد های مسکونی 
کاهش یافت که ریشه آن را می توان در تولید و احداث  

جست وجو کرد.
وی افزود: نخســتین دلیل کاهــش نرخ تولید و 
احداث مسکن به حجم انبوه تولید مسکن در مقطعی 
برمی گردد که به نوعی ســودآوری آن آنچنان جذاب 
و قابل توجه بود که برخی تلاش کردند ســرمایه های 
خویش را به این سمت هدایت کنند. به واقع، حبس 
سرمایه گذاری در بســیاری از واحدها، باعث شده تا 
امکان به جریان افتادن مجدد ســرمایه ها با موانعی 
مواجه شــود و به تبع در چنین شــرایطی ســطح 
ســرمایه گذاری ها در بازار مذکور افُت می کند و روند 

تولید و احداث مسکن تحت الشعاع قرار می گیرد.

پوری حسینی اذعان کرد

ضعف سازمان خصوصی سازی 
در مدیریت پرداخت سود سهام عدالت

خبرگزاری ایسنا:

10 درصد آب مصرفی تهران
 معادل مصارف آبی 2 استان است

یک فعال حوزه صنعت گفت: بانک ها، عاملی برای تهدید ادامه 
روند تولید در کارخانه های کشور هستند.

کســری مهرکی در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، اظهار کرد: 
شرکت ما یکی از شــرکت های قوی کشور در حوزه تولید ماشین آلات 
صنعتی است اما با این وجود نتوانسته ایم از تکانه های رکود صنعت در امان 
باشیم تا جایی که کارکنان مستقیم از ۴0 نفر به 10 نفر و غیرمستقیم 

از 100 نفر به پنج نفر کاهش داشته است.
وی افزود: سیاست هایی که بخش خصوصی را تضعیف می کند، باعث 
ناتوانی حوزه صنعت کشــور شــده و اکنون تنها 30 درصد از واحدهای 

صنعتی سرپا مانده اند.
این فعال حوزه صنعت بیان کرد: وقتی بانک ها از تولید کننده طلب 
سود 25 درصدی می کنند باید سود فروش حداقل ۴0 درصد داشته باشند 
تا تولید به صرفه در بیاید اما با وجود رکود وسیع بازار، رسیدن به چنین 
سودهایی امکان پذیر نبوده و واحدهای تولیدی مجبور به تعطیلی می شوند.

مهرکــی افزود: در تمام دنیا، بانک ها از تولیدکننده صنعتی در قبال 
خرید ماشــین آلات جدید حمایت کرده و وام هایی با سود پنج درصد و 

بازپرداخت طولانی پرداخت می کنند.
وی تصریح کرد: از آنجایی که نرخ تورم بالاســت، بانک ها مجبور به 
پرداخت ســود سپرده های بالا هستند و همین امر موجب شده تا نظام 

بانکی کشور به گرداب ورشکستگی نزدیک شود.

مصرف متوسط یک خانوار تهرانی حدود 20 مترمکعب در ماه است 
که با کاهش 10 درصدی مصرف آب، معادل 120 میلیون مترمکعب که 

مصرف سالانه دو استان است صرفه جویی خواهد شد.
به گزارش ایســنا، تهران کمتر از 1/1 درصد از سطح کشور را داراست، 
اما 20 درصد جمعیت و ۴5 درصد صنعت کشــور را در خود جای داده که 
همین مسئله موجب افزایش مصرف آب در پایتخت شده است و این در حالی 
است که در مجاورت تهران هیچ رودخانه ای نیست و آب مورد نیاز پایتخت 

از حوضه های آبی مناطق دیگر تامین  می شود.
علاوه بر این، آب بدون درآمد شهر تهران 2۴ درصد است که 11 درصد آن 
را هدر رفت ظاهری تشکیل داده که شامل خطای اندازه گیری، انشعاب های 
غیرمجاز و موارد دیگر می شــود همچنیــن دو درصد از آب بدون درآمد در 
مصارف مجاز تصفیه خانه ها صرف می شــود که جزو هدر رفت آب نیست.از 
ســوی دیگر در شــهر تهران حدود 18 هزار کیلومتر شبکه توزیع و خطوط 
انتقال آب وجود دارد و سالانه بودجه ای در حدود 200 میلیارد تومان برای 
بازســازی شبکه آب رسانی پیش بینی شده و برنامه ریزی شده است که طی 
پنج سال آینده حدود 1۴00 کیلومتر بازسازی شبکه در سطح استان تهران 
صورت گیرد.طی ســه سال گذشته با انجام اصلاحات شبکه، رقم هدر رفت 
واقعی آب یــک درصد کاهش یافته  که باید گفت کاهش هدر رفت واقعی 
آب با اصلاح خطوط انتقال و تعویض شیرآلات فرسوده  امکان پذیر می شود 

و این موارد در دستور کار قرار گرفته است.
درخصــوص قیمت آب در تهران نیز باید گفت که در حال حاضر قیمت 
متوســط هر مترمکعب آب حدود ۴00 تومان است به عبارت دیگر به ازای 
هر نفر درتهران 325 لیتر آب در شــبانه روز تولید می شود که اگر هر خانوار 
تهرانی در ماه 20 مترمکعب آب مصرف کند، ماهیانه 6500 تومان آب بها از 
آن ها اخذ می شود.همچنین مشترکانی که انشعاب فاضلاب را در منازل خود 
نصب کرده اند، باید به طور میانگین یک هزار تومان بیشتر از دیگر مشترکان 
پرداخت کنند البته میزان پرداخت آب بها بین مشترکان متفاوت است به طوری 
که آب بهای پرداختی مراکز دولتی در قیاس با مراکز آموزشی بیشتر است 
و مراکز آموزشی در هر متر مکعب 2۴0 تومان و مراکز دولتی برای هر متر 
مکعــب آب 900 تومان به صورت ماهانه پرداخت می کنند.میزان آب بهای 
پرداختی مراکز ساخت  و ساز و به عبارتی کاربری بنایی یعنی مکان هایی که 

ساخت و ساز در آن ها انجام  می شود هم 1300 تومان است.

فرشاد مومنی: 

بودجه ۹۷ بحران معیشت 
مردم را تشدید می کند

گروه اقتصادی-
در حالی که به اعتقاد کارشناســان و مردم، 
ارقام لایحــه بودجه پیشــنهادی دولت برای 
سال 97، کشــور را به سمت و سوی تنگناهای 
اقتصادی می برد، رسانه های زنجیره ای سعی در 
جنجا ل آفرینی و انحراف مرکز توجه افکار عمومی 

به سمت موضوعات انحرافی دارند.
هفته گذشته دو اتفاق تقریبا به طور همزمان رخ داد 
که هر کدام می تواند محلی برای نقد عملکرد و مطالبه 
پاسخگویی دولت باشد. نخست آنکه لایحه بودجه سال 
آینده کشور با اعداد و ارقامی نگران کننده از طرف دولت 
به مجلس تحویل شد و دیگر آنکه نتیجه گزارش کمیته 
تحقیق و تفحــص از صندوق ذخیره فرهنگیان و رقم 
15 هزار میلیارد تومانی این فساد در کمیسیون آموزش 
مجلس تأیید و قرار شــد به هیئت رئیسه ارسال گردد 
تــا علی لاریجانی دربــاره قرائت آن در صحن مجلس 

تصمیم بگیرد.
بــا این وجود دولــت به همراه جریان رســانه ای 
حامی اش همانند ســال های اخیر، زمــان ارائه لایحه 
بودجه را فرصت مناســبی برای تسویه حساب سیاسی 
با نهادهای فرهنگی غیرهمســو و سرپوش گذاشتن بر 
فسادهای اقتصادی آشکار شده تشخیص داده اند تا هم 
مرکز توجه افکار عمومی از عواقب خطرناک بودجه 97 
و ســوراخ های بزرگ آن منحرف گردد و هم تا مدتی 
از پاسخگویی نسبت به فســادهای اقتصادی رخ داده 

شانه خالی کنند.
»نظارت بر بودجه بگیرهای ویژه«، »حذف ردیف های 
بودجه ای غیرشــفاف«، »حذف جدول شماره 17« و... 
از جمله تیترهایی بود که از سوی این رسانه ها انتخاب 
شــد تا بودجه برخی نهادهایی که در سال های بعد از 
انقلاب خدمات بســیاری به حوزه دین و فرهنگ ارائه 
کرده اند را تحت فشار قرار دهند. این در حالی است که 
مردم و کارشناسان از رقم های دیگری که دولت برای 
بودجه 97 پیش بینی کرده همچون قیمت غیرواقعی 
دلار، افزایش قیمت حامل های انرژی، حذف حدود 30 
میلیون یارانه بگیر، افزایش فشــار مالیاتی، بودجه های 
سرســام آور برای امور جاری برخی نهادهای وابسته به 

دولت و ... اظهار نگرانی می کنند.
غربت امور فرهنگی و قرآنی در دولت دوازدهم

اما آیا اســتقبال از حذف ردیــف بودجه نهادهای 
فرهنگی )جدول 17( و ادعاهایی که در تخطئه بودجه 
این مجموعه ها که در سال های گذشته خدمات زیادی 
به مردم و جامعه علمی کشــور ارائه کرده اند، صورت 

می گیرد رواست؟

از یــک طرف ایــن بودجه ها در برخــی موارد با 
کاهش های تأسف باری مواجه شده است به طوری که 
پژمان فر، نایب رئیس کمیسیون فرهنگی از بی توجهی 
دولت به مســائل فرهنگی در بودجه ســال 97 انتقاد 
کرده و در اظهاراتی تکان دهنده از کاهش 80 درصدی 
بودجه حــوزه قرآنی خبر داده اســت. مواجهه دولت 
روحانی با بودجه نهادهای فرهنگی و قرآنی، حتی صدای 
نمایندگان اصلاح طلبی همچون فرزانه سلحشوری را هم 
درآورده به طوری که نشــر فرهنگ قرآنی در جامعه را 
یک ضرورت دانسته و گفته است موضوع کاهش بودجه 

قرآنی را در کمیسیون فرهنگی مطرح می کند.
از سوی دیگر هزاران کارشناس در حوزه های علوم 
انســانی و فرهنگی هر ساله تربیت می شوند که نباید 
برای اشــتغال آنها برخــورد قهر آمیز صورت گیرد. در 
شرایطی که همین الان هم تعداد زیادی از هنرمندان 
و اهالی حوزه فرهنگ بیکار هستند، چرا دولت به اقتصاد 

فرهنگ بی توجه است؟
فربه شدن »نهادهای فرهنگی تعطیل«!

رئیس سازمان برنامه و بودجه در توجیه علت حذف 
جدول شــماره 17 بودجه که در سال های گذشته به 
بودجه برخی از این نهادها اشاره داشت، گفته که قرار 
است این بودجه از کانال نهادهای دولتی به مجموعه های 

فرهنگی مذکور تخصیص یابد.
این ادعا در حالی اســت که این نهادهای فرهنگی 
دولتی خود تعطیل هستند و در تخصیص بهینه منابع 
خود هم ناکارآمد بوده اند. چنان که رهبر انقلاب فرمودند 
»گاهی دســتگاه های مرکزیِ فکر، فرهنگ و سیاست، 
دچار اختلال و تعطیلی می شــوند که در این وضعیت، 
باید افسران جنگ نرم، با شناخت وظیفه خود، به صورت 

آتش به اختیار، تصمیم گیری و اقدام کنند.«

بنابرایــن ایــن بودجه اگر از زیر دســت نهادهای 
دولتــی بگذرد، درگیر همان ناکارآمدی کنونی خواهد 
شد و تضمینی نیست که دیگر همین نتایج کنونی را 

هم داشته باشند.
در نهایت بر اساس اصول اقتصادی مرسوم، دولت 
باید وظایف حاکمیتی را برعهده بگیرد و مسئولیت های 
تصدیگری خود را کاهش دهد، اما دولت با این اقدام دارد 
وظایف نهادهای فرهنگی که کارایی دارند را می گیرد و 
به دست نهادهای فرهنگی که تعطیل هستند می دهد.

سرپوشی بر فسادهای نجومی
چنان که گفته شد، حمله به بودجه برخی نهادهای 
فرهنگی و مذهبی تنها یک روی سکه جنجال رسانه ای 
رســانه های زنجیره ای است و فسادهای کلانی که در 
چهار سال اخیر رخ داده  از مواردی است که پشت این 

هیاهوی رسانه های حامی دولت پنهان گردیده است.
یکی از این فسادها، پرونده صندوق ذخیره فرهنگیان 
است که هفته گذشته رئیس کمیته تحقیق و تفحص از 
این صندوق، از برآورد رقم 15 هزار میلیارد تومانی فساد 
پرونده و تائید گزارش این کمیته در کمیسیون آموزش 
مجلس خبر داده است. به گفته جبار کوچکی نژاد قرار 
بود این گزارش برای قرائت در صحن به هیئت رئیسه 

مجلس ارسال شود.
این نماینده مجلس که از محرز شــدن تخلف 15 
هزار میلیارد تومانی مالی در صندوق ذخیره فرهنگیان 
خبر داد، به خبرگزاری خانه ملت گفته اســت که قوه 
قضائیــه همان طور که بابت اختــلاس 3 هزار میلیارد 
تومانی امیرمنصور آریا، وی را به پای چوبه دار کشاند، 
باید برای تخلف مالی بیش از 15 هزار میلیارد تومانی 
در صندوق ذخیره فرهنگیان نیز اشد مجازات را در نظر 
بگیرد چرا که مردم و فرهنگیان از قوه قضا اشد مجازات 

را برای عاملین و اختلاس کنندگان انتظار دارند.
این قبیل فســادهای اقتصادی که ریشــه در دو 
دهه قبل دارد، در دولت ســازندگی بنا نهاده شد و در 
دولت های بعد هم ادامه یافت و برخی موارد آن هم در 
دولت یازدهم بروز یافته، عامل قابل تأملی اســت که 
برخی رسانه های زنجیره ای حامی دولت را به خط کند 
که به جای پرداختن به کسانی که در به وجود آمدن این 
فسادها نقش داشته اند، به موضوعات حاشیه ای بپردازند.

ولخرجی نهادهای دولتی
موضوع دیگری که مورد سوال است ولی در لابه لای 
اخبار این رسانه ها گم شده، هزینه های شگفت انگیزی 
است که در بودجه 97 برای نهادهای دولتی یا وابسته 
به دولت در نظر گرفته شــده است. مشرق در این باره 
گزارش داده اســت که برای سال آینده تعداد جلسات 
مربوط به اداره امور هیئت دولت 270 جلســه برآورد 
شده و هزینه برگزاری هر جلسه برای اداره امور هیئت 
دولت مبلغ 37 میلیون تومان لحاظ شــده اســت. به 
عبارت دیگر بر اساس لایحه پیشنهادی دولت، اعتبار 
10 میلیارد تومانی برای برنامه اداره امور هیئت دولت 

برای برگزاری 270 جلسه خرج خواهد شد.
علاوه بر این مرکز بررسی های استراتژیک ریاست 
جمهوری که مدیریت آن را حسام الدین آشنا به عهده 
دارد، قرار اســت در سال آینده 30 نشست و همایش 
برگزار کند که میانگین اعتبار هر یک از این نشست ها 
113 میلیــون تومان و بودجه مجموع آن 3/۴ میلیارد 

تومان اعلام شده است.
مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری 
همچنین برای تهیه 25 گزارش درباره سیاست ها و 
راهبردهای مرتبط با فرآیند جهانی شدن مجموعا 
3/5 میلیارد تومان بودجه خواهد گرفت که ســهم 
هر یک از این گزارش ها 1۴1 میلیون تومان برآورد 

شده است.
نود اقتصادی هم گزارش داده اســت که در لایحه 
بودجه ســال آینده مقرر شده بابت هر گزارش تحلیل 
داده های آمــاری برای معاونت امور زنــان و خانواده 
رئیس جمهــور، ۴0 میلیون تومــان حق الزحمه داده 
شــود. همچنین مطابق لایحه بودجه 97، هر جلسه 
دبیرخانه ســتاد ملی زن و خانــواده 8 میلیون تومان 

هزینه دربر دارد!
دولت و نمایندگان دولــت باید عملکرد نهادهای 
دولتی و غیردولتی را به ویژه در حوزه فرهنگ به دقت 
بررســی کنند تا فعالیت های فرهنگی و قرآنی کشور 
قربانی جنجال های رسانه ای برای پوشاندن فسادهای 

اقتصادی و مشکلات اساسی بودجه نشود.

یک فعال حوزه صنعت:

 رکود اقتصادی سبب تعطیلی بسیاری از 
واحدهای تولیدی شده است

جوابیه سازمان گسترش و پاسخ کیهان

معاون وزیر راه و شهرســازی، از احتمال 
انرژی در قالب  اجرای افزایش نرخ حامل های 
بودجه سال آتی خبر داد و گفت: گرانی سوخت، 

لزوما مصرف را کاهش نمی دهد.
داوود کشــاورزیان در گفت وگو با خبرنگار مهر 
دربــاره زمان اجرای تصمیم دولت برای افزایش نرخ 
حامل های انرژی با بیــان اینکه از زمان اجرای این 
تصمیم اطلاع دقیقی ندارم، اظهار داشــت: احتمال 
دارد این افزایش نرخ ســوخت، در قالب بودجه سال 

97 اجرایی شود.
وی منطقی شدن قیمت حامل های انرژی را مثبت 
ارزیابی کرد و گفت: توصیه من به دولت این است که 

درآمد ناشی از افزایش قیمت سوخت، صرف توسعه 
متروی کلان شهرها و حمل ونقل عمومی  شود.

معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: همچنین به 
نظر می رسد باید بخشی از درآمدهای دولت از محل 
افزایش نرخ ســوخت، به عنوان یارانه خرید اتوبوس 
نو به شهرداری ها و شرکت های حمل ونقل و مالکان 
اتوبوس های قدیمی پرداخت شود تا مردم آثار نوسازی 

ناوگان حمل ونقل را از نزدیک ببینند.
رئیس ســازمان راهــداری و حمل ونقل جاده ای 
خاطرنشــان کرد: صرف افزایش قیمت بدون توسعه 
حمل ونقل عمومی، موجب کاهش مصرف ســوخت 

نخواهد شد.

گفتنی اســت پس از تقدیــم لایحه بودجه کل 
کشــور در سال 97 از سوی دولت به مجلس شورای 
اسلامی، انتشار خبر احتمال افزایش 500 تومانی و 
جهش وار قیمت بنزین و 100 تومانی گازوئیل، باعث 

ورود شوک دیگری به جامعه شد.
عبــاس آخوندی، وزیر راه و شهرســازی هم به 
تازگی، در همایش ایمنی حمل ونقل با انتقاد از ارزان 
بودن ســوخت، گفته بود: ایران دومین کشور دنیا از 
نظر ارزان بودن ســوخت است و تا زمانی که قیمت 
بنزین ارزان باشد، مردم به جای استفاده از حمل ونقل 
عمومی برای ســفرهای بین شــهری، از خودروی 
شخصی اســتفاده می کنند که به افزایش تصادفات 

جاده ای و خسارات فراوان مالی و جانی منجر می شود.
مهــرداد تقی زاده، معــاون حمل ونقل وزیر راه و 
شهرســازی نیز در نشست خبری هفته دوم آذرماه 
خود اعــلام کرده بود که یکــی از عوامل بالا بودن 
آمار کشــته های تصادفات جــاده ای در ایران، ارزان 
بودن بنزین و اســتفاده فراوان مردم از خودروهای 

شخصی است.
این اظهارات با واکنش مردم و کارشناسان رو به 
رو شده بود که راه حل افزایش ایمنی سفرهای برون 
شــهری را ارتقای ایمنی در ساخت و ساز جاده ها و 
نیز افزایش کیفیــت خودروهای تولید داخل عنوان 

می کردند.

معاون وزیر راه و شهرسازی:

گرانی سوخت مصرف را کاهش نمی دهد


